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Program Erasmus se potýká s nedostatkem peněz. Podzimní výběrová kola byla zrušena

PRAHA Desítky vysokoškolských studentů musí přehodnotit své plány. Ti, kteří zvažovali, že vyjedou na studijní
pobyt do zahraničí v rámci programu Erasmus a počítali s tradičními podzimními dovýběrovými koly, si musí počkat.
Kvůli výraznému snížení financí na Erasmus, zřejmě vůbec nejoblíbenější způsob, jak několik měsíců studovat na
zahraniční univerzitě, totiž vysoké školy zrušily podzimní výběrová kola. Kdo nestihl jarní výběr nebo nebyl úspěšný, musí
počkat o rok déle. „Několik studentů bylo samozřejmě zklamaných,“ komentuje situaci koordinátor programů Erasmus
jedné z fakult Univerzity Karlovy (UK). Jak vysvětluje tiskový mluvčí UK Václav Hájek, finanční prostředky schválené
ministerstvem školství na rozdíl od minulých let neumožňují vypsat dodatečná výběrová řízení pro obsazení dosud
nenaplněných míst v rámci uzavřených bilaterálních dohod. Ale ani ten, kdo byl ve výběrovém řízení na jaře úspěšný,
nemusí mít vyhráno. Kvůli tomu, že školy dostaly na zahraniční stipendia jen část očekávaných peněz, totiž studenti
musí své pobyty v zahraničí buď zkrátit, nebo si měsíce navíc platit ze svého. „Všem studentům, kteří měli původně
vyjet na delší dobu, jsme po domluvě zkrátili pobyty na zahraničních univerzitách na maximálně šest měsíců,“ vysvětluje
úsporná opatření proděkanka pro zahraniční vztahy Filozofické fakulty UKPavlína Šaldová.
Na program Erasmus, který je zčásti financován z rozpočtu Evropské unie a zčásti z peněz Ministerstva školství, mládeže
a tělovýchovy ČR, totiž letos přišlo o téměř 60 milionů korun méně. Na rozdíl od loňského roku byl rozpočet EU na tento
program snížen zhruba o 17 milionů korun a zároveň nebyl tento rozpočet dodatečně navýšen o rezervní fond, který loni
představoval 1,5 milionu eur. Naopak podle informací z Národní agentury pro evropské vzdělávací programy (NAEP)
rozpočet ze strany MŠMT zůstal stejný jako loni, tedy ve výši 270 milionů korun.
Pro více vybraných studentů je méně peněz
„Je to pro nás velký problém, obdrželi jsme pouze 70 procent očekávaných prostředků na tyto pobyty. Navíc jsme se to
dozvěděli pozdě,“ říká koordinátorka programu Erasmus na ČVUT Dana Mrkvičková. Aby se studentů nedostatek dotací
nijak výrazně nedotkl, musela škola chybějící peníze hledat ve vlastních zdrojích. „Přesnou částku vám neřeknu, ale
je to pro nás skutečně velká suma,“ dodala Mrkvičková. Karlova univerzita dostala na programy Erasmus o 20 procent
méně peněz, než plánovala ve svém rozpočtu. „Problém je v tom, že letos máme o dvacet procent více vybraných
studentů než loni a zároveň byla zvýšena průměrná částka stipendia na studenta,“ dodává Šaldová. Fakulty tak nyní
shánějí dodatečné peníze ve vlastních fondech nebo prostřednictvím jiných grantů.
Proč je kolem zkrácení peněz zrovna na programy Erasmus takový rozruch, je zřejmé. „Je to jeden z programů, je
o něj největší zájem a je nejrozšířenější. Možná proto, že má tak širokou nabídku a studenti zde možná vidí největší
šance na úspěch,“ vysvětluje koordinátorka pro mezinárodní programy Tamara Muchová z Masarykovy univerzity v
Brně. Podle ní je právě program Erasmus branou k zahraničním studijním pobytům. „Většinou tak jedou studenti na svůj
první zahraniční pobyt a pak třeba už vybírají nějaký specifikovanější,“ dodala Muchová.
Současné komplikace s financováním stipendií možná přimějí více studentů k tomu, aby si studium v zahraničí platili ze
svých úspor. „Za současné situace se dá očekávat, že počet takových studentů vzroste, je to však pouze na rozhodnutí
studenta. I bez grantu získává student status tzv. studenta programu Erasmus, nemusí platit školné na zahraniční
instituci, což je nesporně velká výhoda,“ soudí Dana Petrová z NAEP, která patří pod Ministerstvo školství, mládeže a
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tělovýchovy České republiky. Podle posledních dostupných údajů se na své náklady programu Erasmus zúčastnilo v
předloňském roce jen deset českých studentů. To je ve velkém kontrastu například k Belgii či Dánsku, kde je to zhruba
dvacetkrát více.

***

Co je Erasmus

studijní programy a pracovní stáže v zahraničí pro studenty a pedagogy vysokých škol předloni se programu zúčastnilo
téměř šest tisíc osob Česko patří podle údajů Evropské komise mezi země, které na studijní pobyty v rámci programu
Erasmus vysílají největší podíl studentů. V Česku je to 1,54 procenta. Víc je to v Lichtenštejnsku (6,43 procenta).


